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Hospodářství a produktivita, provádění a zjednodušování 

 

1. Celková způsobilost, proevropské smýšlení a osobní nezávislost 

Které aspekty Vaší kvalifikace a osobních zkušeností hovoří pro Vaše jmenování komisařem a jsou obzvláště 

relevantní z hlediska obecného evropského zájmu, a to zejména v oblasti, za niž ponesete odpovědnost? Jak budete 

přispívat k naplňování politických směrů Komise? Jak budete uplatňovat hledisko rovnosti žen a mužů a začleňovat 

jej do všech politických oblastí Vašeho portfolia? Jak budete zohledňovat problematiku mládeže? 

Jak můžete Parlamentu prokázat svou nezávislost a jak hodláte zajistit, aby žádná z Vašich minulých, současných 

či budoucích aktivit nezpochybnila plnění Vašich povinností v rámci Komise? 

V únoru 2022 se Evropská unie probudila do války, která vypukla na jejím kontinentu: do brutální a neodůvodněné 

ruské agrese proti Ukrajině. V jejím důsledku jsme si uvědomili, jak křehký byl mír a evropská bezpečnost. Situace 

obzvláště hluboce otřásla obyvateli mé země – Lotyšska –, ale i obou dalších pobaltských států, neboť stále máme 

živoucí vzpomínku na to, jak jsme byli po druhé světové válce ponecháni v šedé zóně. Když vkládám své znalosti, 

zkušenosti a energii do posilování evropského projektu a jeho hodnot, činím tak z hlubokého přesvědčení, které 

se zrodilo z geopolitické reality mého domovského regionu. Proto jsem jako výkonný místopředseda Komise 

prosazoval neochvějnou podporu Ukrajině. Lotyšsko letos oslavilo 20leté výročí členství v EU. Přeji si, aby moje 

země setrvala v tomto společenství hodnot spolu se 450 miliony Evropanů, kteří žijí ve svobodě a prosperitě. Na 

tomto poselství jsem v roce 2024 postavil svoji kandidaturu ve volbách do Evropského parlamentu v Lotyšsku – 

a s ním jsem v nich zvítězil. Byl jsem stranickým lídrem silně proevropské kandidátky, která prosazovala dvě 

hlavní priority: posílení bezpečnosti EU a zvýšení její konkurenceschopnosti. Lotyšští voliči mi tak svěřili 

demokratický mandát pracovat na silnější Evropské unii. Plnění tohoto mandátu je mojí hlavní motivací a 

povinností. 

Evropská unie dnes potřebuje odolné a konkurenceschopné hospodářství, které jí pomůže dostát svým hodnotám 

a odolávat vnitřním otřesům a vnějším tlakům. Z tohoto důvodu je mi obzvláště ctí být nominovaným kandidátem 

na komisaře pro hospodářství a produktivitu a pro provádění a zjednodušování. V souladu s důslednou prací, již 

jsem vykonával ve svých předchozích funkcích, budu usilovat o pevnou spolupráci s Evropským parlamentem a 

členskými státy EU s cílem podporovat příležitosti k plnému využití růstového potenciálu EU, přilákat investice a 

zajistit, aby makroekonomické politiky zemí EU byly zdravé a přispívaly k růstu. 

Hospodářské portfolio bude ústředním bodem plnění strategických cílů EU, kterými jsou posílení 

konkurenceschopnosti a zachování sociálně tržního hospodářství. K tomu budeme potřebovat odpovídající 

financování ze soukromých a veřejných zdrojů.  

Hospodářství EU bude prosperovat pouze tehdy, bude-li založeno na silných základech: s ohledem na cíle 

revidované správy ekonomických záležitostí EU budu prosazovat provádění Paktu o stabilitě a růstu s cílem zajistit 

fiskální udržitelnost i investice, které zvyšují produktivitu a růst.  

Klíčovou úlohu při dalším zlepšování soudržnosti a koordinace hospodářských a sociálních politik EU a členských 

států bude hrát evropský semestr. Společně s kolegy zajistím odpovědné a rychlé provádění nástroje 

NextGenerationEU a Nástroje pro oživení a odolnost. To zůstává hlavním nástrojem na podporu klíčových reforem 

a investic do konce roku 2026. Za prioritu budu považovat vývoj nového nástroje pro koordinaci 

konkurenceschopnosti, přičemž zohledním doporučení Draghiho zprávy.  
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Pro posílení konkurenceschopnosti EU bude mít rovněž zásadní význam činnost v oblasti provádění a 

zjednodušování. Naším záměrem by mělo být omezit byrokracii a ulevit evropským podnikům, zejména těm 

malým a středním, a současně zachovat politické cíle přijatých právních předpisů. Budu se tedy snažit snížit 

administrativní zátěž a zátěž spojenou s podáváním zpráv, odstranit rozporná ustanovení v různých právních 

předpisech, zjednodušit a usnadnit provádění práva EU a zlepšit jeho prosazování a zároveň zachovat naše 

politické cíle a zabránit deregulaci. Pokud jde o nové návrhy, zajistím, aby byly plně v souladu se zásadami Komise 

pro zlepšování právní úpravy a aby byla věnována dostatečná pozornost malým a středním podnikům a 

konkurenceschopnosti. 

Zavazuji se sestavit genderově vyvážený tým a posílit postavení žen, aby mohly ve své práci plně rozvinout svůj 

potenciál. Jako komisař EU pro obchod jsem podporoval začlenění první samostatné kapitoly EU o obchodu a 

rovnosti žen a mužů do dohody o volném obchodu mezi EU a Chile. Do budoucna zajistím, aby byl evropský 

semestr i nadále důležitým nástrojem pro začleňování hlediska rovnosti žen a mužů při utváření hospodářských a 

sociálních politik v Evropě. Zasadím se o to, aby v souladu s pokyny předsedkyně byly pořádány dialogy o politice 

s mladými lidmi, a to již v prvních 100 dnech funkčního období nového sboru komisařů. Zajistím, aby názory 

mladých lidí byly zohledněny při přípravě politických iniciativ. 

Mám dlouhodobé politické zkušenosti ve všech orgánech EU. V současné Komisi jsem působil jako výkonný 

místopředseda pro hospodářství ve prospěch lidí a jako komisař pro obchod. Z titulu těchto funkcí jsem dohlížel 

na reformu rámce správy ekonomických záležitostí EU, evropský semestr a Nástroj pro oživení a odolnost. 

Obchodní politiku EU jsem prováděl prostřednictvím tří pilířů: i) přijetím důrazných opatření v případech, kdy 

byla zneužita otevřenost EU, a vytvořením řady nových autonomních nástrojů; ii) zefektivněním hlediska 

udržitelnosti v naší obchodní politice a začleněním nejmodernějších ustanovení o udržitelnosti do nových 

obchodních dohod a iii) podporou otevřenosti EU vůči volnému a spravedlivému obchodu, jakož i zajištěním 

podpory EU globálním obchodním pravidlům a reformě Světové obchodní organizace.   

V Junckerově Komisi (2014–2019) jsem byl místopředsedou pro hospodářství a sociální dialog. V letech 2016 až 

2020 jsem působil jako evropský komisař pro finanční stabilitu, finanční služby a unii kapitálových trhů. Zastával 

jsem funkci předsedy vlády Lotyšska ve třech po sobě jdoucích vládách, a to od března 2009 do ledna 2014. Jako 

poslanec Evropského parlamentu (2004–2009) jsem byl členem Rozpočtového výboru a náhradním členem v 

Hospodářském a měnovém výboru. Letos jsem byl zvolen do Evropského parlamentu počtvrté. Rovněž jsem byl 

třikrát (v letech 2002, 2010, 2011) zvolen do lotyšského parlamentu (Saeima) a od roku 2002 do roku 2004 jsem 

zastával funkci lotyšského ministra financí.  

Zavazuji se, že budu i nadále plně dodržovat povinnosti podle Smlouvy týkající se nezávislosti a integrity, 

nestrannosti a disponibility, definované v čl. 17 odst. 3 Smlouvy o Evropské unii a v článku 245 Smlouvy 

o fungování Evropské unie (SFEU), jakož i povinnost zachovávat služební tajemství podle článku 339 SFEU. 

Čestně prohlašuji, že budu dodržovat etické normy obsažené v těchto článcích a v Kodexu chování komisařů. 

Vyplnil jsem své prohlášení o zájmech, zveřejnil je a v případě jakýchkoliv změn je budu ihned aktualizovat. 

Stejně tak se zavazuji vyhnout se jakékoli pozici či situaci, které by mohly zpochybnit mou nezávislost, nestrannost 

a disponibilitu pro Komisi. Nebudu zastávat žádnou jinou veřejnou funkci a nebudu vykonávat žádnou jinou 

profesní činnost, ať už placenou či neplacenou. Zavazuji se, že budu předsedkyni Komise informovat o každé 

situaci, která by při výkonu mých úředních povinností mohla představovat střet zájmů. 

2. Výkon funkce ve svěřeném portfoliu a spolupráce s Evropským parlamentem  

Můžete přislíbit, že budete Parlament řádně informovat o své činnosti a o činnosti svých útvarů? Jakou podle Vás 

nesete odpovědnost vůči Parlamentu? 

Jaké konkrétní přísliby můžete dát, pokud jde o Vaši interakci s Parlamentem a přítomnost na jeho půdě, a to jak 

ve výborech, tak v plénu, a pokud jde o transparentnost, spolupráci a skutečné zohledňování postojů Parlamentu 

a vstřícnost k jeho žádostem o legislativní podněty? Pokud jde o zamýšlené iniciativy nebo probíhající postupy, 

budete Parlamentu včas poskytovat tytéž informace a dokumenty jako Radě? 

Mám tu čest obnovit svůj závazek plně spolupracovat a vést dialog s Evropským parlamentem (EP), budu-li 

potvrzen ve funkci komisaře. Takto angažovat se budu i v dalších různých fázích tvorby politik, legislativních a 

prováděcích procesů, jakož i v širším politickém dialogu. Rovněž zajistím, aby byl EP pravidelně informován, 

stejně jako Rada, o nejnovějším vývoji v souvislosti se spisy, které spadají do mého portfolia, a aby jeho stanoviska 

byla v politických procesech řádně zohledněna.  
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Mým prvním závazkem je tedy plně respektovat práva a výsady Parlamentu v legislativních procesech. Domnívám 

se, že to má zásadní význam pro demokratickou legitimitu evropského projektu, jakož i pro rychlý a řádný 

legislativní proces. Budu se proto za tímto účelem účastnit třístranných jednání a s Evropským parlamentem úzce 

spolupracovat.  

Pevně věřím, že stále užší spolupráce mezi Parlamentem a Komisí bude mít rovněž zásadní význam pro naše úsilí 

o zjednodušení, konsolidaci a kodifikaci pravidel EU. Zároveň bude klíčové zajistit řádné provádění právních 

předpisů EU. Právní předpisy fungují, pouze jsou-li úspěšně uplatňovány v praxi, a mnoho řešení nových nebo 

opakujících se problémů lze nalézt pouhým zajištěním správného uplatňování stávajících pravidel.  

Můj druhý závazek proto spočívá v tom, že spolu s Vámi vypracuji nejlepší postup, jak by mohly Parlament a 

Komise spolupracovat na zlepšení provádění pravidel, politik a cílů EU a na zjednodušení právních předpisů, a to 

při plném respektování našich příslušných pravomocí. Budu-li potvrzen ve funkci komisaře, budu se opírat o 

pravidelné dialogy o provádění, které povedou moji kolegové s cílem získat zpětnou vazbu od zúčastněných stran 

o tom, co funguje a co nikoli. Bude to příležitost zhodnotit dosažený pokrok a určit oblasti, kterým je třeba věnovat 

větší pozornost, aby právní předpisy přinášely výhody, které si od nich slibujeme. 

Zatřetí se zúčastním strukturovaných dialogů s příslušným parlamentním výborem či výbory s cílem nastínit další 

postup pro jakákoli usnesení podle článku 225 SFEU. Pod vedením komisaře pro interinstitucionální vztahy a 

transparentnost budu i nadále – stejně jako v současném funkčním období – plnit závazek Komise reagovat na tato 

usnesení legislativními návrhy při plném respektování zásad subsidiarity, proporcionality a zdokonalení tvorby 

právních předpisů.  

Začtvrté se budu účastnit plenárních zasedání a spolupracovat s příslušnými výbory Evropského parlamentu v 

rámci našich pravidelných dialogů a v reakci na ad hoc žádosti v oblastech, jako je provádění rámce pro správu 

ekonomických záležitostí, evropský semestr, budoucí nástroj pro koordinaci konkurenceschopnosti a provádění 

Nástroje pro oživení a odolnost.  

Budu informovat Parlament o výsledcích mnohostranného dohledu a projednám s ním politické pokyny vydané 

Komisí členským státům, budu se i nadále účastnit pravidelných dialogů o semestru a Nástroji pro oživení a 

odolnost, a budu-li k tomu vyzván, předstoupím před Evropský parlament, abych s ním projednal rozhodnutí a 

doporučení Rady v rámci postupu při nadměrném schodku. 

Zapáté, v souladu s ustanoveními obsaženými v každém právním aktu zajistím transparentnost a průběžnou 

výměnu informací s Evropským parlamentem. Ta bude v příštích pěti letech vycházet z osvědčených postupů, 

které byly zavedeny během funkčního období 2019–2024, kdy Parlamentu a Radě byly soustavně poskytovány 

stejné informace ve stejnou dobu. Například od vzniku Nástroje pro oživení a odolnost sdílela Komise s 

Parlamentem v jeho rámci více než 260 dokumentů, včetně předložených a pozměněných plánů pro oživení a 

odolnost, posouzení těchto plánů Komisí a informací poskytnutých Hospodářskému a finančnímu výboru v 

souvislosti s žádostmi o platby.  

Závěrem se domnívám, že úzký dialog a spolupráce s Evropským parlamentem bude mít v nadcházejících pěti 

letech zásadní význam, a to jak pro řešení nových a vznikajících potřeb, tak pro dosažení hmatatelných výsledků 

v souvislosti se zjednodušením a prováděním stávajících pravidel. Tyto otázky považuji za společnou odpovědnost 

všech orgánů EU. 

Otázky Hospodářského a měnového výboru 

3. Provádění reformovaného rámce správy ekonomických záležitostí 

Jak s ohledem na vstup revidovaného rámce pro správu ekonomických záležitostí v platnost zajistíte rovné 

zacházení s členskými státy v praxi a budete zároveň plně, nestranně a nezávisle na jakémkoli politickém vlivu 

prosazovat pravidla správy ekonomických záležitostí Unie? Jak hodláte zajistit zdravé a udržitelné veřejné finance 

a zároveň podporovat udržitelný růst podporující začlenění prostřednictvím investic a reforem, zejména s ohledem 

na různorodou hospodářskou situaci a zvýšenou úroveň zadlužení jednotlivých členských států?  

Jelikož pocházím z malého členského státu, vnímám význam rovného zacházení obzvláště citlivě. Budu-li ve 

funkci komisaře potvrzen, jsem plně odhodlán uplatňovat revidovaný rámec správy ekonomických záležitostí 

soudržným a nestranným způsobem a prosazovat pravidla důvěryhodně a transparentně. Rád bych také připomněl, 
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že provádění reformovaného rámce se bude i nadále opírat o vysoce kvalitní a nezávislé evropské statistiky, které 

poskytuje Eurostat. 

Revidovaný rámec obsahuje několik prvků, které slaďují potřebu zajistit udržitelnost dluhu a potřebu investic a 

reforem na podporu udržitelného růstu podporujícího začlenění. 

Za prvé rámec zohledňuje specifickou situaci každého členského státu. Zavádí přístup založený na riziku, který 

rozlišuje mezi členskými státy na základě jejich individuální makrofiskální situace v rámci transparentního 

společného rámce. Víceleté a diferencované fiskální korekce zajišťují postupné a realistické snižování veřejného 

dluhu, konvergenci dluhů směrem k obezřetné úrovni a jejich udržení na ní a snižování a udržování schodků pod 

3 % HDP. Na členské státy s nízkou mírou udržitelnosti veřejných financí se budou vztahovat méně náročné 

požadavky na fiskální korekci, nebo v závislosti na jejich individuální situaci dokonce nebudou stanoveny žádné 

požadavky na korekci. 

Zadruhé – a to zejména v případě členských států s výraznějšími fiskálními problémy – poskytuje rámec možnost 

delšího období korekce, pokud je podpořeno reformami a investicemi, které zvyšují růstový potenciál a fiskální 

udržitelnost a odpovídají společným prioritám EU.   

Za třetí nový rámec chrání vnitrostátní výdaje na spolufinancování programů financovaných EU a vylučuje tyto 

výdaje z hlavního ukazatele fiskálního monitorování. To znamená, že členské státy mohou zvýšit své vnitrostátní 

výdaje na spolufinancování programů financovaných EU, aby podpořily investiční projekty, aniž by to mělo vliv 

na dodržování fiskálních pravidel.  

Revidovaný rámec obsahuje několik dalších prvků, které podpoří nestranné provádění a důvěryhodné vymáhání. 

Větší prostor pro členské státy při stanovování vlastních fiskálních, reformních a investičních strategií je provázen 

posílením a zjednodušením postupů vymáhání. Kromě toho bude provádění založeno na jediném provozním 

ukazateli, což usnadní posuzování souladu.  

Jsem i nadále odhodlán zachovat pravidelnou a strukturovanou účast Evropského parlamentu na procesech 

fiskálního dohledu nad stavy rozpočtů a na širším evropském semestru v souladu se stávajícími ustanoveními o 

transparentnosti a odpovědnosti. 

4. Investice a konkurenceschopnost 

Vzhledem k tomu, že nástroj NextGenerationEU na konci roku 2026 skončí své fungování, jak bude nová Komise 

řešit obrovskou poptávku po veřejných investicích, a to i pro řešení rozdílů v produktivitě EU, aniž by snižovala 

rozpočtové zdroje v jiných důležitých oblastech? Jak hodláte zvyšovat konkurenceschopnost a produktivitu 

hospodářství EU? Jak k tomu bude přispívat ohlášený Evropský fond pro konkurenceschopnost?  

Zelená a digitální transformace, provádění společných priorit EU, včetně obrany a bezpečnosti, a úkol zvýšit růst 

produktivity v EU – to vše s sebou nese velmi vysoké investice. Přestože toto úsilí bude muset být z velké části 

pokryto ze soukromých prostředků, klíčovou úlohu budou hrát též veřejné zdroje, a to i na úrovni EU 

prostřednictvím současného a příštího víceletého finančního rámce. Veřejné investice budou zapotřebí k 

financování výdajů na infrastrukturu a zejména k intervencím v oblastech, kde samotné soukromé subjekty 

obvykle neinvestují dostatečně, jako je základní výzkum, radikální inovace a rozsáhlé celoevropské projekty nebo 

dovednosti. Veřejné finanční prostředky mohou a měly by být použity k usměrnění a nastartování soukromých 

investic do našich společných cílů či ke snížení jejich rizika. V této souvislosti budou hrát zásadní roli také skupina 

Evropské investiční banky a finanční instituce, jako je Evropská banka pro obnovu a rozvoj, jakož i národní 

podpůrné banky, které budou stimulovat a přitahovat soukromé investice na podporu politických cílů EU a nových 

priorit.  

Rovněž bude třeba zajistit, aby byly zavedeny správné reformy a rámcové podmínky. Nová Komise se proto hodlá 

zaměřit na stimulaci veřejných a soukromých investic a na zvyšování produktivity. Budu-li potvrzen ve funkci 

komisaře, hodlám se na tomto úsilí podílet.  

Mou hlavní prioritou bude pokračovat v úsilí o zajištění úplného vyplacení prostředků z Nástroje pro oživení a 

odolnost do konce roku 2026. Tímto způsobem budu i nadále aktivně podporovat členské státy při provádění 

reforem a investic. Současně bude Komise spolupracovat s členskými státy na urychlení čerpání stávajících 

prostředků z Fondu soudržnosti, které poskytnou veřejné zdroje na investice po roce 2026.  
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Za druhé, jak bylo zdůrazněno v otázce č. 1, budu zajišťovat důvěryhodné a nestranné uplatňování nových 

fiskálních pravidel. Oproti starým pravidlům vytvářejí příznivější prostředí pro zvyšování veřejných investic 

a obsahují pobídky k reformám. Tím, že zajistíme řádné uplatňování našeho nového fiskálního rámce, můžeme 

přispět k udržení nízkých nákladů na financování pro členské státy. To má zásadní význam pro veřejné i soukromé 

investice.  

Zatřetí budu ve funkci komisaře odpovědného za zjednodušování a provádění přispívat k vytvoření 

předvídatelného a podnikatelsky příznivějšího regulačního prostředí a zároveň budu nadále usilovat o realizaci 

souběžné zelené a digitální transformace EU. Předvídatelný a přiměřený právní rámec je nezbytný pro stimulaci 

soukromých investic a urychlení inovací, které jsou předpokladem růstu produktivity.  

Začtvrté, rozpočet EU bude i nadále důležitým stimulujícím faktorem evropské konkurenceschopnosti. Musíme 

jej však zjednodušit. Příští víceletý finanční rámec bude třeba koncipovat na základě zkušeností ze stávajícího 

rozpočtu – zejména s cílem zvýšit jednoduchost, flexibilitu, rychlost a strategické zaměření a zároveň zachovat 

konvergenci v EU.  

V této souvislosti Komise vytvoří Evropský fond pro konkurenceschopnost, který bude poskytovat investice do 

inovací a technologií, jež budou v budoucnu formovat naši ekonomiku a budou hnací silou našich transformací. 

Konkurenceschopnost Evropy a její postavení v závodě o čistou a digitální ekonomiku bude záviset na nastartování 

nového věku inovací a vynalézavosti. To vyžaduje, aby se výzkum a inovace, věda a technologie staly středobodem 

naší ekonomiky a aby byly využívány v průmyslovém měřítku. Abychom tohoto cíle dosáhli, musí být naše 

nástroje vhodné pro daný účel. Výdaje EU, včetně výdajů na konkurenceschopnost, jsou dnes rozděleny do příliš 

mnoha programů a výdajových nástrojů. To má za následek množství různých požadavků na příjemce, překrývající 

se povinnosti v oblasti podávání zpráv a potíže s účinným kombinováním financování, jak je uvedeno i v Draghiho 

zprávě. 

Budoucí Evropský fond pro konkurenceschopnost bude investovat do strategických technologií a odvětví – od 

umělé inteligence po vesmír, od čistých technologií po biotechnologie – s cílem zajistit jejich vývoj a výrobu v 

Evropě. K lepšímu využití a snížení rizika soukromých investic do našich společných cílů bude muset využít 

stimulační sílu rozpočtu EU. Při zřizování tohoto nového fondu může Komise vycházet ze zkušeností, které získala 

s minulými a současnými nástroji. Je velmi důležité navázat na toto úspěšné celoevropské partnerství se 

soukromým sektorem a získat tak další významnou podporu pro naše ekonomiky, a to v úzké koordinaci zejména 

se skupinou EIB, Evropskou bankou pro obnovu a rozvoj a národními podpůrnými bankami. 

Budu-li potvrzen ve funkci komisaře, vytvořím ve spolupráci s tímto novým fondem nástroj pro koordinaci 

konkurenceschopnosti, jak je navrženo v Draghiho zprávě, aby se cíle v oblasti konkurenceschopnosti v celé EU 

promítly do koordinovaných vnitrostátních politik a politik EU a bylo zajištěno veřejné a soukromé financování 

jednotlivých strategických priorit. Účelem tohoto nástroje je posílit soudržnost mezi investiční kapacitou EU a 

vnitrostátními politikami členských států; to znamená sladit je za účelem dosažení souboru společných priorit tak, 

aby se vzájemně posilovaly. To by přineslo větší jistotu, předvídatelnost a rozsah jednotného trhu, snížilo 

roztříštěnost a pomohlo uvolnit rozsáhlé investice potřebné pro program EU na podporu konkurenceschopnosti. 

V úzké spolupráci s ostatními členy sboru komisařů budeme hledat nejlepší způsob, jak tento nový nástroj doplnit, 

posílit a případně přispět ke zefektivnění stávajících nástrojů řízení pro monitorování a řízení investic a reforem 

na úrovni EU a na vnitrostátní úrovni. Mám na mysli například výroční zprávu o jednotném trhu a 

konkurenceschopnosti, digitální dekádu či rámec správy energetické unie a opatření v oblasti klimatu. Budeme 

dbát na to, aby nový nástroj dobře fungoval v součinnosti s evropským semestrem pro koordinaci hospodářských 

politik a politik zaměstnanosti, vytvářel synergie a zamezoval překrývání.     

Nástroj pro oživení a odolnost ukázal výhody spojení reforem s investicemi a čerpání prostředků, které je místo 

na skutečných vynaložených nákladech založeno na dosažení předem stanovených výstupů a výsledků. Díky 

tomuto přístupu založenému na výkonnosti se provádění důležitých reforem v členských státech výrazně urychlilo. 

Podpora, kterou Komise poskytla členským státům, mimo jiné prostřednictvím Nástroje pro technickou podporu, 

byla důležitá pro posílení jejich schopnosti provádět reformy. To bude mít význam i v následujících letech, neboť 

některé reformy jsou nezbytné k vytvoření rámcových podmínek pro vyšší růst produktivity v budoucnosti. 

Například reformy, které napomáhají příznivějšímu podnikatelskému prostředí, poskytují pobídky k provádění 

investic a inovačních činností a usnadňují přesun zdrojů do vysoce produktivních odvětví. Současně budeme muset 

vyvinout další úsilí, abychom pokračovali ve snižování administrativní zátěže spojené s využíváním fondů EU, a 

to i v případě Nástroje pro oživení a odolnost. 
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Budu-li potvrzen ve funkci komisaře, zaměřím se na to, aby mé útvary přispívaly k analýze, která je základem 

programu na podporu konkurenceschopnosti EU, a úzce spolupracovaly s ostatními útvary. Abychom pro Evropu 

znovu získali konkurenční výhodu, musíme vytyčit a realizovat soudržný program reforem a investic na všech 

úrovních: regionální, vnitrostátní i celoevropské. Evropský semestr a nový nástroj pro koordinaci 

konkurenceschopnosti jsou důležitými nástroji pro zajištění této soudržnosti politik.   

5. Evropský semestr 

Jaký je váš postoj k zaměření a cílům evropského semestru, a to i pokud se týká koordinace hospodářských politik 

a trvalé konvergence hospodářské výkonnosti členských států, zásad evropského pilíře sociálních práv a cílů 

Zelené dohody pro Evropu a jeho demokratického dohledu? Jak bude Komise pokračovat v začleňování cílů 

udržitelného rozvoje OSN, jakož i rámce sociální konvergence do evropského semestru, jak bylo oznámeno ve 

Vašem pověřovacím dopise? Jaká by byla interakce ohlášeného rámce pro koordinaci konkurenceschopnosti 

s evropským semestrem? 

Evropský semestr se osvědčil jako pružný a přizpůsobivý rámec pro koordinaci našich politik a rychlou reakci na 

změny v hospodářské oblasti, zaměstnanosti a sociálních podmínkách. Naše koordinace v rámci semestru se bude 

i nadále zaměřovat na cíle Unie, kterými jsou udržitelný růst a zaměstnanost podporující začlenění, přičemž 

základem zůstávají konkurenceschopnost, prosperita, udržitelnost a sociální spravedlnost.  

Od roku 2018 evropský semestr integruje a monitoruje provádění evropského pilíře sociálních práv, který slouží 

jako kompas pro dosažení lepších pracovních a životních podmínek v celé Evropě. Tento přístup dále posiluje 

důraz na sociální soudržnost, rovnost a udržitelný rozvoj ve všech členských státech. Revidovaný rámec správy 

ekonomických záležitostí přijatý loni na jaře klade větší důraz na reformy a investice, které se týkají společných 

priorit EU, včetně evropského pilíře sociálních práv, což dále posiluje jeho úlohu.   

Do cyklu evropského semestru 2024 jsme rovněž začlenili zásady Rámce sociální konvergence (SCF), abychom 

posílili hodnocení rizik pro vzestupnou sociální konvergenci v členských státech. Budu-li potvrzen ve funkci 

komisaře, budu nadále sledovat pokrok při provádění zásad evropského pilíře sociálních práv na základě 

srovnávacího přehledu sociálních ukazatelů a s využitím Rámce sociální konvergence. Tyto zásady jsou také 

součástí nového rámce makroekonomického řízení, který byl upraven tak, aby zajistil udržitelnost veřejných 

financí a aby fiskální politika přispívala ke konkurenceschopnosti, růstu a prosperitě, a to i prostřednictvím 

propojení fiskálních cílů s reformami a investicemi.  

Komise začlenila cíle udržitelného rozvoje OSN do svých politik a do rámce evropského semestru od cyklu 2020. 

To odráží závazek Unie plnit Agendu 2030 ve všech příslušných politikách s cílem podporovat udržitelným 

způsobem hospodářskou a sociální prosperitu v Evropě. Při hodnocení hospodářské výkonnosti, stanovování 

strukturálních výzev a vydávání politických doporučení nám cíle udržitelného rozvoje OSN posloužily jako 

kompas a budou tak sloužit i nadále. Kromě toho je – a bude i nadále – zásadní, aby se monitorování provádění 

cílů udržitelného rozvoje na úrovni Evropské unie opíralo o spolehlivé statistické ukazatele a informace 

poskytované Eurostatem. Aktualizace Evropského systému národních a regionálních účtů v nadcházejících letech 

umožní silnější začlenění sociálního blahobytu a environmentální udržitelnosti do statistik EU. Budu-li potvrzen, 

zajistím, aby Komise nadále hodnotila pokrok EU a členských států při plnění cílů udržitelného rozvoje.  

Stále rostoucí dopady změny klimatu a zhoršování životního prostředí na naši společnost vyžadují trvalá a 

rozhodná politická opatření. Zavedení Zelené dohody pro Evropu proto zůstává hlavním úkolem příští Komise a 

my se snažíme splnit cíle, které jsme si společně stanovili. Naše koordinace politik v rámci evropského semestru 

pomohla nasměrovat příslušné oblasti politiky k dosažení našich cílů v oblasti klimatu. Evropský semestr například 

podpořil politická opatření zaměřená na transformaci energetiky a určil konkrétní potřeby členských států v oblasti 

reforem a investic, které řeší dlouhodobé i nové výzvy, jako jsou rostoucí ceny energie, celková energetická 

účinnost, infrastruktura pro obnovitelné zdroje a energetiku, přizpůsobení se změně klimatu a ochrana životního 

prostředí a zdrojů. Jsem odhodlán zajistit, aby zelená transformace zůstala jedním z klíčových rozměrů strategie 

EU pro konkurenceschopnost, a to v souladu se silnějším růstem produktivity a sociální spravedlností, a aby se 

opírala o stabilní makroekonomické prostředí. 

Nástroj pro koordinaci konkurenceschopnosti posílí soudržnost mezi investiční kapacitou EU a vnitrostátními 

politikami členských států tím, že je sladí se společným souborem priorit, aby se vzájemně posilovaly, jak jsem už 

uvedl v odpovědi na otázku č. 4.  
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V neposlední řadě je důležitá odpovědnost a demokratický dohled nad koordinací politik a makroekonomickým 

dohledem. Evropský semestr je určen k řešení otázek společného zájmu, k řešení nejnaléhavějších výzev a ke 

zvýšení připravenosti a odolnosti naší Unie. Její skutečná hodnota spočívá v naslouchání zúčastněným stranám a 

v jednání v nejlepším zájmu Evropy. Chceme-li tedy dosáhnout smysluplných změn v oblastech, které jsou pro 

naše občany nejdůležitější, je nezbytné zapojit naše sociální partnery a občanské společnosti, především mladé 

Evropany. Skutečný politický dialog s členskými státy a regiony, zejména při řešení složitých problémů a reforem, 

které vyžadují čas, má pro účinné provádění v praxi zásadní význam. Pro dosažení skutečných reforem a skutečné 

změny a prosperity pro občany je i nadále důležité zajištění vlastní odpovědnosti členských států za politická 

doporučení. Zajistím, aby se dialog s členskými státy a zúčastněnými stranami netýkal pouze zjištěných problémů, 

ale také politických opatření, která by mohla být zavedena k jejich řešení. Jsem odhodlán rozšířit technické a 

politické návštěvy v členských státech, dále prohlubovat spolupráci a ještě více posilovat účinnost politických 

doporučení. Budu-li potvrzen ve funkci komisaře, budu se dále věnovat podpoře úzkého dialogu mezi Komisí a 

Evropským parlamentem v oblasti správy ekonomických záležitostí. Evropský semestr nabízí vynikající příležitost 

k úzké spolupráci v oblasti hospodářské politiky, politiky zaměstnanosti a sociální politiky. 

Otázky Výboru pro právní záležitosti 

6. Snížení administrativní zátěže a zátěže spojené s podáváním zpráv  

Ve Vašem pověřovacím dopise jste žádán, abyste předkládal návrhy na snížení administrativní zátěže a zátěže 

spojené s podáváním zpráv, které vyplývají z právních předpisů a politik EU, a dohlížel na provádění „testu malých 

a středních podniků a konkurenceschopnosti“. Dle Vašeho názoru: i) jaké jsou hlavní administrativní povinnosti 

a povinnosti podávat zprávy, které dnes brání konkurenceschopnosti evropských malých a středních podniků, a ii) 

jaké kroky by měly být učiněny, pokud jde o digitalizaci, zefektivnění a zjednodušení stávajících povinností, aby se 

tato zátěž snížila, a to na základě důkazů a aniž by byly ohroženy cíle udržitelnosti? 

Nadměrná administrativní zátěž ztěžuje provádění právních předpisů a programů EU všem uživatelům – orgánům 

veřejné správy, podnikům, organizacím občanské společnosti i občanům. Zejména také omezuje produktivitu 

podniků a investice a oslabuje schopnost Evropy přilákat zahraniční investice, podniky a talenty.  

Evropa dnes čelí výzvám v oblasti konkurenceschopnosti, které vyžadují, abychom se kriticky a komplexně 

zamysleli nad tím, jak pravidla EU ovlivňují schopnost podniků, zejména malých a středních, působit v Evropě, 

získávat přístup k financování, investovat, inovovat a rozšiřovat své podnikání. Musíme vytvořit jednodušší a 

podnikatelsky přívětivější regulační prostředí, aniž bychom ohrozili naše politické cíle a normy. Právní předpisy 

EU musí být snáze proveditelné v praxi. K tomu je také třeba lépe zohlednit dopady právních předpisů EU na celé 

dodavatelské řetězce, zejména na malé a střední podniky. V minulých letech jsme přijali právní předpisy zaměřené 

na velké společnosti, ale v praxi se povinnosti vztahují i na malé a střední podniky. Jedná se o klíčovou a složitou 

horizontální otázku, na které chci pracovat společně s Parlamentem, pokud budu potvrzen ve funkci komisaře. 

Za účelem dosažení těchto cílů budu koordinovat činnost svých kolegů komisařů v oblasti snižování zátěže, 

provádění a zjednodušování. V návaznosti na politické směry předsedkyně von der Leyenové se kriticky zaměříme 

na celé acquis. Zajistím, abychom své úsilí zaměřili především na hlavní priority uvedené v Draghiho a v Lettově 

zprávě a v nedávných konzultacích Komise a abychom na ně navázali. V této souvislosti budu také spolupracovat 

s výkonným místopředsedou pro prosperitu a průmyslovou strategii na odstranění četných překážek, které stále 

tříští náš jednotný trh a brání malým a středním podnikům v růstu a zvyšování podílu na trhu v Evropě. 

Budu-li potvrzen, urychleně zavedu nové nástroje pro zjednodušování a provádění stanovené v politických 

směrech (viz také odpovědi na otázky č. 7 a 11). Zajistím, aby tyto nástroje byly zaměřeny na uživatele. Budu 

podporovat své kolegy, aby provedli zátěžový test acquis, v oblastech, které spadají do jejich působnosti, a snažili 

se odstranit zastaralá, zdvojená, nadbytečná a neefektivní pravidla, včetně požadavků na podávání zpráv. Budu 

zachovávat dodržování našich vysokých standardů, lepší právní úpravy, zásady proporcionality a subsidiarity. 

Budeme přitom vždy vycházet z důkladné analýzy a ze zpětné vazby od společností, včetně malých a středních 

podniků, a od zúčastněných stran.  

Výsledkem bude řada cílených opatření pro zjednodušení v celých odvětvích acquis EU. Některá z těchto opatření 

budou mít legislativní charakter, zatímco jiná budou spočívat v technických vysvětleních a pokynech. K tomuto 

úsilí budou přizvány i evropské orgány a agentury. Postupem času tak bude zajištěno, že naše právní předpisy 

budou snáze proveditelné a budou lépe přispívat k udržitelnému růstu, konkurenceschopnosti a sdílené prosperitě 

v Evropě. 
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Pokud jde o digitalizaci, jsem plně odhodlán využít její potenciál: umělá inteligence, normalizace a automatizace 

dat jsou základními prostředky pro minimalizaci regulační zátěže. Budu dbát na to, aby nové návrhy Komise 

vycházely ze zásad „digitalizace jako standard“ a „pouze jednou“, a minimalizovaly tak budoucí administrativní 

zátěž. Naše zátěžové testy stávajících právních předpisů budou rovněž věnovat velkou pozornost zavádění 

digitálních řešení, která by nahradila tištěné dokumenty. Mým cílem bude nahradit vykazování založené na 

formulářích standardizovaným vykazováním založeným na datech, aby bylo možné více spoléhat na 

automatizované nástroje, které jsou interoperabilní. Za tímto účelem budu úzce spolupracovat s kandidátkou na 

výkonnou místopředsedkyni pro technologickou suverenitu, bezpečnost a demokracii.  

Budeme také spolupracovat s odpovědnými komisaři na realizaci iniciativ v digitální oblasti , které usnadňují život 

podnikům, zejména malým a středním podnikům, a lidem, jako je rozšíření využívání elektronických platforem 

pro shromažďování a sdílení údajů pro podávání zpráv a pro podnikání, a budeme pokračovat v naší práci na 

datových prostorech, digitální peněžence a dalších digitálních řešeních, která Komise poskytuje správním orgánům 

a podnikům. Pro spolunormotvůrce bude rovněž důležité, aby urychleně dosáhli dohody o příslušných iniciativách, 

které projednávají, jako je DPH v digitálním věku a elektronická fakturace. 

V neposlední řadě u všech nových legislativních iniciativ vypracuji a zajistím důsledné uplatňování posíleného 

„testu dopadů na malé a střední podniky a konkurenceschopnosti“. 

7. Provádění a zjednodušování 

V zájmu usnadnění podnikání a prohloubení jednotného trhu pověřuje nově zvolená předsedkyně každého 

komisaře zjednodušováním a prováděním právních předpisů, jak je stanoveno v jejích politických směrech pro 

příští Evropskou komisi na období 2024–2029. Pověřovací dopisy komisařů dále zahrnují horizontální zaměření 

na zjednodušování a provádění ve všech portfoliích. V souvislosti se zjednodušováním je průřezovým cílem ve 

všech portfoliích „snížení oznamovací povinnosti alespoň o 25 % a nejméně o 35 % pro malé a střední podniky“. 

Tyto horizontální úkoly budou rovněž zahrnovat dialogy o provádění se zúčastněnými stranami a přípravu 

výročních zpráv o pokroku v prosazování a provádění v oblastech, jimiž se zabývá každý komisař, přičemž do 

jejich koordinace a přípravy bude přímo zapojen komisař pro provádění a zjednodušování.  

 

Pokud jde o splnění těchto horizontálních cílů, můžete rozvést, jak budou konkrétní opatření a metodika, které 

hodláte v této souvislosti přijmout a uplatňovat, inovativní ve vztahu k programu zlepšování právní úpravy, včetně 

toho, jak budou výše uvedené odvětvové zprávy o pokroku souviset s výroční zprávou Komise o monitorování 

uplatňování práva Evropské unie, jak bude včas monitorováno vnitrostátní provádění a jak budou po zjištění 

nesouladu řádně následovat vhodná donucovací opatření? 

Podle politických směrů předsedkyně mají být hlavními prioritami nové Komise provádění a zjednodušování. EU 

má nyní řadu právních předpisů, které stanovují ambiciózní cíle. Patří mezi ně například balíček „Fit for 55“, 

digitální dekáda, cíle v oblasti zaměstnanosti, dovedností a chudoby v rámci evropského pilíře sociálních práv a 

cíle udržitelného rozvoje – všechny tyto cíle mají stanoveny cílové hodnoty, kterých má být často dosaženo do 

roku 2030. K dosažení ambiciózních cílů, na kterých se EU dohodla, bude zapotřebí společného úsilí. Pokud jde 

o Komisi, bude do tohoto úsilí zapojen celý sbor komisařů. 

Jak jsem uvedl ve své předchozí odpovědi, urychleně zavedu nové nástroje pro zjednodušování a provádění 

stanovené v politických směrech. Budu dohlížet na proces zátěžových testů stávajících pravidel, které budou 

provádět jednotliví komisaři a oddělení, a koordinovat práci s kolegy komisaři na návrzích na jejich zjednodušení, 

konsolidaci a kodifikaci.  

Pro účely zátěžového testování Komise zavede dva nové nástroje: dialogy o provádění se zúčastněnými stranami, 

které každý člen sboru povede nejméně dvakrát ročně, a kontroly skutečného stavu, jak jsou pravidla uplatňována 

v praxi společnostmi a správními orgány. Na základě zjištění těchto dialogů a kontrol předložíme konkrétní návrhy 

na zjednodušení a snížení zátěže a vypracujeme seznam hodnocení, která budou každoročně předkládána spolu s 

pracovním programem Komise. Tato hodnocení se budou zabývat jednotlivými právními předpisy nebo několika 

právními předpisy, které se týkají určitých odvětví nebo oblastí (kontrola účelnosti). 

Tento proces nám také pomůže splnit závazek snížit požadavky na podávání zpráv nejméně o 25 % a konkrétně u 

malých a středních podniků nejméně o 35 %. V rámci příprav na toto hodnocení zajistím důvěryhodný referenční 

stav. Chci podnikatelům a dalším zúčastněným stranám skutečně pomoci tím, že jim ušetřím čas, aby měli prostor 

pro inovace, rozšiřování svých podniků a vytváření dalších pracovních míst v Evropě.  
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O politickém i technickém pokroku budeme informovat Evropský parlament. Komisaři budou vypracovávat a 

předkládat výroční zprávy o pokroku v prosazování a provádění svým výborům Evropského parlamentu a 

příslušným složením Rady. Budu toto úsilí koordinovat, aby bylo zajištěno přijímání následných opatření v 

návaznosti na diskuse. 

Pokud jde o provádění, budu se snažit usnadnit plnění našich politik v praxi. To znamená podporu členským 

státům, ale také připravenost podniknout kroky k prosazování práva. Naším cílem je také zvýšení podílu 

praktických a technických podpůrných opatření pro členské státy, včetně Nástroje pro technickou podporu, a 

zapojení většího počtu aktérů EU do stanovování priorit a pobídek k provádění. Zvýšené úsilí o předcházení vzniku 

problémů prostřednictvím užší spolupráce s členskými státy usnadní provádění. Dialogy o provádění budou rovněž 

sloužit k identifikaci překážek při provádění a nejlepšího způsobu jejich řešení. 

Důležitým nástrojem nadále zůstává řízení o nesplnění povinnosti. Nebudeme váhat jej použít, pokud bude zřejmé, 

že členský stát není ochoten provádět dohodnutá pravidla. Pokud zjistíme systematické porušování právních 

předpisů EU, budeme i nadále přijímat donucovací opatření. V současné době probíhá více než 1 500 řízení o 

nesplnění povinnosti. V roce 2023 se Komise rozhodla předložit Soudnímu dvoru rekordní počet případů 

vyžadujících finanční sankce (45). 

8. Obnovení dohody o zdokonalení tvorby právních předpisů z roku 2016  

V souvislosti se zjednodušováním a zefektivňováním právních předpisů a jejich prováděním navrhuje nově zvolená 

předsedkyně ve svých politických směrech pro příští Evropskou komisi na období 2024–2029 „obnovit“ 

interinstitucionální dohodu o zdokonalení tvorby právních předpisů z roku 2016, „aby každý orgán posuzoval 

dopad a náklady svých změn stejným způsobem“. Jedním ze zvláštních úkolů svěřených komisaři pro provádění a 

zjednodušení bude vedení jednání o „obnovené interinstitucionální dohodě“.  

 

Jaké konkrétní revize interinstitucionální dohody o zdokonalení tvorby právních předpisů hodláte navrhnout, 

mimo jiné pokud jde o nezávislost a transparentnost posuzování dopadů a úlohu Výboru pro kontrolu regulace, 

jakož i o závazek Komise skutečně před předložením návrhu provádět posouzení dopadů, kdykoli to bude program 

zlepšování právní úpravy vyžadovat, a jak tyto revize ovlivní účinnost legislativního procesu a rovnováhu 

rozhodovacích pravomocí? 

Téměř před deseti lety se tři orgány spojily, aby realizovaly náš závazek ohledně transparentní a na důkazech 

založené tvorby politik. Šlo o významný mezník, kdy jsme převzali společnou odpovědnost za vytváření vysoce 

kvalitních právních předpisů Unie, které naplňují její politické cíle.  

Tato dohoda určuje strukturu naší spolupráce a vyjadřuje náš společný zájem o zlepšení způsobu tvorby právních 

předpisů EU tím, že zajišťuje, aby se všechny tři orgány zavázaly k upřímné a transparentní spolupráci v průběhu 

celého legislativního cyklu. Dohoda uznává a znovu zdůrazňuje zásadní úlohu a demokratickou odpovědnost 

Evropského parlamentu v oblasti zlepšování právní úpravy, tvorby programů, transparentnosti a koordinace, 

využívání aktů v přenesené pravomoci a prováděcích aktů i v oblasti zjednodušování právní úpravy.  

V posledních letech jsme provedli řadu ustanovení dohody, například pokud jde o dialog s Evropským 

parlamentem a Radou, a to před přijetím pracovního programu i po něm, v souvislosti s ročním programovým 

rámcem nebo se závazky Komise provádět posouzení dopadů a hodnocení. Podle našeho názoru dohoda ve většině 

ohledů funguje dobře. 

Domnívám se však, a to i v souladu s politickými směry, že je možné ji posílit, zejména pokud jde o uplatňování 

zásad a cílů zlepšování a zjednodušení právní úpravy. Jednou z našich hlavních priorit je najít pragmatické 

způsoby, jak zajistit, aby každý orgán prováděl přiměřené posouzení dopadů v souvislosti s podstatnými změnami, 

které k návrhu Komise předkládá. Navrhnu proto, abychom nalezli společnou shodu o tom, co se rozumí 

podstatnými změnami, a abychom lépe určili rozsah jejich posuzování. Chci s vámi také spolupracovat na nalezení 

společné metodiky pro hodnocení dopadů a nákladů. Zlepšila by se tím kvalita informací, které mají 

spolunormotvůrci během legislativního procesu k dispozici, aniž by došlo k omezení nebo narušení jejich 

politických výsad. 

Jsem přesvědčen, že společnou prací se nám podaří najít praktická řešení, jak těchto cílů dosáhnout, a to při 

zachování plné transparentnosti a respektování demokratických zásad našeho legislativního procesu a s omezeným 

dopadem na délku legislativních postupů. 
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Jsem odhodlán zajistit, aby mí kolegové komisaři respektovali závazek obsažený v dohodě, že nové návrhy s 

významnými hospodářskými, sociálními a environmentálními dopady budou doprovázeny posouzením dopadů, 

které prozkoumá, jak účinně a transparentně dosáhnout politických cílů. 

Výbor pro kontrolu regulace bude i nadále provádět objektivní kontrolu kvality posouzení dopadů prováděných 

Komisí v souladu s příslušnými ustanoveními dohody. Budu-li potvrzen ve funkci komisaře, hodlám se plně 

zasazovat o zachování nezávislosti a nestrannosti výboru a o uplatňování osvědčených postupů, které spočívají v 

tom, že se s jednotlivými zúčastněnými stranami neprojednávají posouzení dopadů ani hodnotící dokumentace. 

Výbor poskytuje neocenitelnou podporu rozhodovacímu procesu Komise a zajišťuje, aby návrhy sboru byly 

podloženy kvalitními posouzeními dopadů, hodnoceními a kontrolami vhodnosti založenými na spolehlivých 

důkazech. Musíme posílit to, čeho jsme od začátku dosáhli, přičemž kontrola kvality tvorby politik bude prováděna 

profesionálně a nestranně. Budeme dbát na to, aby byl výbor za všech okolností složen z členů s rozsáhlými 

odbornými znalostmi ve třech hlavních oblastech analýzy: hospodářské, sociální a environmentální. Jeho vyvážené 

složení je další zárukou, že klíčové dopady návrhů budou podrobeny důkladné analýze.  

Kromě toho přikládám velký význam transparentnosti. Budu dohlížet na to, aby spolu s návrhem byly dostupné i 

všechny podklady a stanoviska výboru, aby byly zajištěny nejvyšší standardy transparentnosti a zároveň byl 

zachován prostor pro rozhodování. 

Otázka Rozpočtového výboru  

9. Provádění Nástroje pro oživení a odolnost zaostává za harmonogramem, což vede k riziku ztráty finančních 

prostředků EU.  

 

Jak máte v úmyslu urychlit provádění tohoto nástroje a zároveň zajistit kvalitu provádění a dodržování platného 

právního rámce, zejména s ohledem na zvláštní zprávu Účetního dvora č. 13/2024? Jaké ponaučení jste získal ze 

svých minulých zkušeností ohledně toho, co funguje a co je třeba při koncipování tohoto nástroje zlepšit tak, aby 

byla zajištěna přidaná hodnota, územní rovnováha a respektování interinstitucionálních úloh? 

Významná část první poloviny doby fungování nástroje byla věnována projednávání a přijímání 27 plánů pro 

oživení a odolnost a – krátce poté – zásadní revizi těchto plánů s ohledem na nové výzvy, které přinesla energetická 

krize způsobená nevyprovokovanou agresí Ruska vůči Ukrajině. Navzdory této kumulaci bezprecedentních krizí 

v krátkém časovém období probíhá provádění Nástroje pro oživení a odolnost v podstatě podle plánu. Byl zahájen 

v roce 2021 a nyní jsme již dosáhli více než 50 % čerpání grantů přidělených na schválené plány, přičemž celkově 

bylo čerpáno 41 %, pokud vezmeme v úvahu granty i půjčky, vyplacené na základě splnění 1 682 milníků a cílů 

ze strany členských států. Počet žádostí o platbu se také výrazně zrychlil od loňského dokončení revize plánů 

souvisejících se zavedením kapitol REPowerEU (z 23 žádostí o platbu v roce 2023 na odhadovaných 45 žádostí v 

roce 2024). Očekáváme, že do konce roku 2024 bude od vzniku nástroje vyplaceno celkem 300 miliard EUR, což 

odpovídá téměř polovině přiděleného objemu finančního krytí Nástroje pro oživení a odolnost. Časový rámec 

nástroje je přitom velmi omezený, a je tedy důležité, aby se jeho provádění dále urychlilo. Společně bychom se 

proto měli zaměřit na včasnou realizaci plánů pro oživení a odolnost a zajistit, aby byl Nástroj pro oživení a 

odolnost úspěšně proveden do konce roku 2026. 

Jako výkonný místopředseda pro hospodářství ve prospěch lidí , jsem zajistil, aby Komise pečlivě sledovala 

provádění Nástroje pro oživení a odolnost v jednotlivých členských státech, a to i prostřednictvím konzultací se 

zúčastněnými stranami a místními a regionálními orgány, a intenzivně jsem s nimi spolupracoval na řešení 

vznikajících problémů a s cílem zabránit zpožděním nebo je minimalizovat. Budu-li potvrzen ve funkci komisaře 

pro hospodářství a produktivitu, zajistím, aby úsilí v těchto oblastech pokračovalo a aby se naše konzultace se 

zúčastněnými stranami a místními a regionálními orgány prohlubovaly. 

Čerpání je sice třeba dále urychlit, ale nemělo by se tak dít na úkor snížení kvality našich hodnocení uspokojivého 

plnění milníků a cílů nebo revizí stávajících plánů s cílem snížit úroveň jejich ambicí. Pokud je to prospěšné z 

hlediska urychlení provádění, mohou členské státy požádat o cílené změny svých plánů a Komise tyto revize 

podpoří. Za tímto účelem jsme nedávno přijali opatření ke zjednodušení procesu změn plánů a vyjasnili podmínky, 

za kterých mohou členské státy žádat o změny, aby se snížila administrativní zátěž a zjednodušilo provádění 

opatření Nástroje pro oživení a odolnost. V případě zásadnějších problémů mohou členské státy požádat i o změnu 

svého plánu, včetně nahrazení celých opatření, ale pouze za předpokladu, že se nesníží původní ambice a že jsou 

stále splněna všechna kritéria hodnocení. Komise bude i nadále spolupracovat s členskými státy na hledání řešení, 

která zajistí, že plány zůstanou vysoce kvalitní a budou moci být provedeny včas. 
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V průběhu několika auditů Evropský účetní dvůr uznal přednosti Nástroje pro oživení a odolnost a upozornil na 

některé oblasti, které je třeba zlepšit. Nedávno kritizoval to, co považuje za pomalé vyplácení a čerpání prostředků 

Nástroje pro oživení a odolnost, ačkoli ve své analýze nezohlednil výrazné zrychlení a pokrok v čerpání v roce 

2024. Komise přijala a provedla většinu doporučení vydaných Účetním dvorem k Nástroji pro oživení a odolnost.  

Zkušenosti získané z Nástroje pro oživení a odolnost ukázaly, jak účinné byly fondy Nástroje pro oživení a 

odolnost při podpoře společných priorit EU a provádění klíčových, dlouho očekávaných strukturálních reforem. 

Ambiciózní plány pro oživení a odolnost prokázaly pokrok ve všech šesti pilířích, které vymezují oblast působnosti 

nástroje, zejména v oblasti zelené a digitální transformace a socioekonomické konvergence. Nástroj pro oživení a 

odolnost byl tvořen dvěma hlavními cíli: podporou oživení a posílením odolnosti. 

K prvnímu cíli, tedy k podpoře oživení, lze říci, že Nástroj pro oživení a odolnost byl úspěšný. Pomohl zvýšit 

veřejné investice, což je bezprostředně po krizi bezprecedentní výsledek, snížil výnosový spread státních dluhopisů 

a přispěl k tolik potřebnému posílení důvěry v EU na počátku krize. Do budoucna se očekává, že reformy a 

investice v rámci Nástroje pro oživení a odolnost budou dále zvyšovat růstový potenciál členských států. To 

budeme sice moci plně vyhodnotit až později, existuje však řada příkladů už provedených investic a reforem, které 

mají v praxi zjevně příznivý dopad. 

Pokud jde o druhý cíl, tedy o zvýšení odolnosti, Nástroj pro oživení a odolnost podporuje bezprecedentní reformní 

úsilí v celé EU. Ukázal výhody spojení reforem s investicemi a čerpání prostředků na základě dosažení konkrétních 

výstupů a výsledků místo vynaložených nákladů. Již nyní vedl k výraznému zrychlení provádění klíčových 

reforem v souladu s prioritami EU, které EU často prosazovala po mnoho let v rámci evropského semestru. 

Například významný podíl zelených a digitálních opatření ve všech plánech nepochybně podporuje souběžnou 

transformaci v Evropě, zatímco investice do vzdělávání, změny kvalifikace a prohlubování dovedností učiní 

evropskou pracovní sílu odolnější vůči měnícím se podmínkám na trhu. 

Nástroj pro oživení a odolnost rovněž prokazuje, že se díky své široké působnosti a jednotnému souboru pravidel 

dokáže pružně přizpůsobovat měnícím se výzvám. Zároveň je samozřejmě třeba vyvozovat poučení a hodnocení 

Nástroje pro oživení a odolnost v polovině období ukázalo, že existuje prostor pro zlepšení. Zejména je třeba dále 

uspokojovat potřeby v oblasti transparentnosti a zjednodušení. V současné době jsou veřejně dostupné údaje o 100 

největších konečných příjemcích v rámci Nástroje pro oživení a odolnost v jednotlivých členských státech a tyto 

údaje jsou dvakrát ročně aktualizovány. Byl vytvořen veřejný srovnávací přehled a mapa projektů s podrobnými 

údaji o provádění. Do budoucna hodlá Komise i nadále zvažovat všechny možnosti zvýšení transparentnosti, které 

jsou v souladu s nařízením o Nástroji pro oživení a odolnost, a to s náležitým ohledem na administrativní zátěž.  

Pokud jde o regionální rovnováhu, Nástroj pro oživení a odolnost díky svému klíči pro přidělování prostředků a 

důrazu na řešení doporučení pro jednotlivé země v rámci evropského semestru a společných priorit EU přispěl k 

tomu, aby se zabránilo hospodářským a sociálním rozdílům v důsledku pandemie, a očekává se, že posílí 

konvergenci v celé EU. Regionální rozměr Nástroje pro oživení a odolnost však není ve všech národních plánech 

stejně rozvinutý a často není dostatečně silný, protože národní plány byly vypracovávány za výjimečných 

okolností. Regionální a místní zúčastněné strany jsou nicméně zásadními aktéry a příjemci při provádění reforem 

a investic z Nástroje pro oživení a odolnost. Jejich zapojení do provádění nástroje a jejich administrativní kapacita 

by proto měly být náležitě podporovány.  

Při přípravě příštího dlouhodobého rozpočtu EU se Komise může při tvorbě svých návrhů inspirovat některými 

úspěšnými prvky Nástroje pro oživení a odolnost, například propojením reforem a investic. Jedním z prvků 

Nástroje pro oživení a odolnost, který by bylo možné zlepšit, je usnadnění přeshraničních projektů. Přestože bylo 

do plánů pro oživení a odolnost zahrnuto několik opatření souvisejících s důležitými projekty společného 

evropského zájmu a přeshraniční opatření v kapitolách REPowerEU, vnitrostátní správa nástroje dostatečně 

nepodpořila přeshraniční spolupráci. Současně je také důležité, aby byla plně zachována zásada partnerství a úloha 

regionálních a místních orgánů a aby byl zachován její hlavní cíl, kterým je snížení regionálních rozdílů, jak 

vyplývá ze Smlouvy. 

Pokud jde o interinstitucionální spolupráci v oblasti provádění Nástroje pro oživení a odolnost, Komise velmi úzce 

spolupracuje s Parlamentem a Radou. Měl jsem tu čest zastupovat Komisi spolu se svým kolegou – komisařem 

pro hospodářství – na všech 16 dialozích s Parlamentem o oživení a odolnosti a útvary Komise se zúčastnily více 

než 30 schůzí pracovní skupiny Parlamentu pro Nástroj pro oživení a odolnost. Komise rovněž denně poskytovala 

Parlamentu včasné a komplexní informace o provádění. Tato úroveň zapojení jde nad rámec formálních požadavků 

na vykazování údajů a odpovědnost stanovených v nařízení o Nástroji pro oživení a odolnost. Budu-li potvrzen ve 

funkci komisaře, zajistím, aby Komise pokračovala v provádění Nástroje pro oživení a odolnost co 
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nejtransparentnějším a nejodpovědnějším způsobem, a budu za tímto účelem spolupracovat s kandidátem na 

výkonného místopředsedu pro soudržnost a reformy. 

Otázka Výboru pro zaměstnanost a sociální věci  

10. Jak zajistíte, aby provádění programu zlepšování právní úpravy pomohlo zlepšit situaci v oblasti zaměstnanosti 

v celé EU, zajistilo acquis EU v oblasti pracovního práva a nevedlo k omezování zaměstnaneckých práv a 

sociálních standardů ani nebránilo dalším legislativním iniciativám a provádění akčního plánu pro evropský pilíř 

sociálních práv, včetně jeho hlavních cílů? Jaké konkrétní kroky podniknete k posílení monitorování vzestupné 

sociální konvergence v EU? 

I nadále se hodlám zasazovat o zajištění sociální spravedlnosti a posílení sociálně tržního hospodářství v Evropské 

unii. Cílem Komise je zachovat přísné sociální normy a splnit cíle EU v oblasti zaměstnanosti a sociálních věcí do 

roku 2030, jakož i pokračovat v provádění evropského pilíře sociálních práv, a to obnovením jeho akčního plánu. 

Abychom těchto cílů dosáhli, potřebujeme zároveň, aby se některá naše pravidla a politiky daly snáze provádět a 

vymáhat, a právě to je předmětem našeho úsilí o zjednodušení.   

Priority stanovené předsedkyní von der Leyenovou – podpora konkurenceschopnosti a produktivity EU, 

zjednodušení stávajících pravidel a snížení administrativní zátěže a zátěže spojené s podáváním zpráv – 

nespočívají v deregulaci nebo snižování našich vysokých standardů. Naším cílem je zajistit větší sdílenou 

prosperitu pro všechny Evropany, mimo jiné prostřednictvím dalšího zvyšování životní úrovně a provádění pilíře 

sociálních práv.  

Naše sociálně tržní hospodářství tvoří těžiště naší konkurenceschopnosti. Dobré vzdělávání, zdravotní péče a 

sociální zabezpečení přitahují do Evropy talenty a investice. Je třeba je zachovat a případně posílit. Budu-li 

potvrzen ve funkci komisaře pro konkurenceschopnost a produktivitu a pro provádění a zjednodušování, budu se 

i nadále v obou svých portfoliích věnovat politice zaměstnanosti a sociální politice, přičemž budu čerpat ze svých 

rozsáhlých zkušeností v oblasti sociálního dialogu a provádění pilíře sociálních práv. 

Nedávná zpráva Maria Draghiho zároveň představuje jistou formu varovného apelu na to, že je třeba, aby se 

Evropa semkla, odstranila překážky, které stále tříští náš jednotný trh, a zajistila, že naše předpisy budou plnit své 

cíle účinně, aniž by zbytečně zatěžovaly lidi nebo podniky. Do nového institucionálního cyklu se tedy chystáme 

vstoupit s jasným cílem: zajistit, abychom dosáhli svých ambiciózních cílů – včetně cílů v oblasti zaměstnanosti a 

sociální oblasti do roku 2030 – tím, že poskytneme pracovníkům a podnikům potřebnou podporu. To bude rovněž 

vyžadovat úzkou spolupráci napříč hospodářským a sociálním portfoliem a pravidelný dialog se sociálními 

partnery s cílem povzbudit produktivitu a konkurenceschopnost, zjednodušit pravidla EU, podpořit digitalizaci a 

minimalizovat administrativní zátěž.  

Pracovní právo EU hraje klíčovou roli při podpoře spravedlivého jednotného trhu a zajišťování kvalitních 

pracovních míst. Pod mým vedením a pod vedením komisaře Schmita jsme v posledních letech dosáhli 

významného pokroku a přijali klíčové nástroje, jako je směrnice o transparentních a předvídatelných pracovních 

podmínkách, směrnice o minimální mzdě a směrnice o práci prostřednictvím platforem. Tyto nástroje byly 

připraveny v souladu se zásadami zlepšování právní úpravy. Posílení testu konkurenceschopnosti a testu dopadů 

na malé a střední podniky a závazek snížit zátěž spojenou s podáváním zpráv, které budu koordinovat, nemají za 

cíl zastavit další sociální pokrok v EU. Jejich cílem je naopak ušetřit podnikatelům, pracovníkům a občanům čas, 

aby se mohli soustředit na inovace, plně využít svůj potenciál, rozšířit své podnikání a vytvářet více kvalitních 

pracovních míst. 

Budeme také usilovat o to, aby naše hodnocení dopadů zohledňovala sociální dopady, včetně posouzení 

distribučního dopadu, kdykoli to bude možné.  

Pokud jde o evropský semestr, jeho sociální rozměr byl výrazně posílen a Komise bude i nadále uplatňovat 

integrovaný přístup ke sledování hospodářského a sociálního vývoje v členských státech a vydávání doporučení 

pro jednotlivé země. V této oblasti budu podřízen přímo předsedkyni a budu úzce spolupracovat s výkonnou 

místopředsedkyní pro lidi, dovednosti a připravenost.  

V cyklu semestru 2024 už Komise využila Rámec sociální konvergence k posílení hodnocení rizik pro vzestupnou 

sociální konvergenci v členských státech. Budu-li potvrzen, budu se i nadále zasazovat o jeho další provádění, a 

to i v souladu s ustanoveními, která začleňují pilíř sociálních práv do nového rámce správy ekonomických 

záležitostí. 
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Otázka Výboru pro vnitřní trh a ochranu spotřebitelů 

11. Jak hodláte dosáhnout komplexního posouzení stávajících právních předpisů EU s cílem identifikovat a řešit 

jejich překrývání a jak do tohoto procesu zapojíte zúčastněné strany? Které legislativní oblasti budou v souvislosti 

se zjednodušením upřednostněny a jaká konkrétní opatření navrhnete ke snížení administrativní zátěže a zátěže 

spojené s podáváním zpráv pro společnosti v EU, aniž by byly ohroženy normy EU v oblasti ochrany spotřebitele? 

Jak v rámci svého úkolu řešit roztříštěnost začleníte do nového rámce nástroje pro koordinaci 

konkurenceschopnosti kontrolu jednotného trhu s cílem zdůraznit přínosy opatření EU, včetně právních předpisů, 

pro jednotný trh a spotřebitele v EU? 

Předsedkyně v politických směrech pověřila každého komisaře, aby provedl důkladný zátěžový test acquis EU. 

Na základě výsledků tohoto zátěžového testování Komise předloží návrhy na odstranění překryvů a rozporů při 

zachování našich vysokých standardů. Proto budu se svými kolegy komisaři spolupracovat na tomto rozsáhlém 

úkolu, jehož cílem je prověřit soubor právních předpisů s cílem zjednodušit, kodifikovat a konsolidovat jednotlivé 

právní rámce EU. Tato činnost postupně pokryje celé acquis, včetně právních předpisů předložených během 

minulého funkčního období. 

Východiskem jsou informace a poznatky, které jsme shromáždili od zúčastněných stran v rámci cílených 

konzultací, osvětových činností a prostřednictvím speciální výzvy k předkládání faktických podkladů v roce 2023.  

Zúčastněné strany nejčastěji požadovaly zjednodušení podávání zpráv a odstranění překrývání. Žádaly více 

pokynů, stejně jako digitalizaci a plynulejší tok údajů. Rovněž zdůrazňovaly, že je důležité zajistit, aby naše 

pravidla byla jednoduchá a přiměřeně uplatňovaná. Malé a střední podniky upozorňovaly na důležitost dodržování 

zásady „zelenou malým a středním podnikům“.   

Tyto příspěvky představují pevný základ pro naši práci, my však hodláme udělat víc. Budu dohlížet na zavádění 

nových a hlubších způsobů spolupráce se zúčastněnými stranami s cílem dosáhnout výsledků. Jak také podrobně 

uvádím ve svých odpovědích na otázky Výboru pro právní záležitosti, každý komisař bude nejméně dvakrát ročně 

jednat se zúčastněnými stranami o otázkách provádění a zjednodušování. Tyto dialogy o provádění jsou jedním z 

nástrojů, které budeme využívat při zátěžových testech acquis EU, a to při zachování našich politických cílů a 

vysokých standardů.  

Vypracujeme také kontroly skutečného stavu, které nám umožní oslovit skutečné odborníky z praxe. Útvary 

Komise budou úzce spolupracovat se společnostmi, správními orgány a dalšími zúčastněnými stranami, které se 

podílejí na provádění pravidel EU, s cílem identifikovat a vyřešit praktické problémy, jako je zátěž spojená s 

udělováním oprávnění, povolováním nebo dodržováním předpisů. 

Výsledek zátěžových testů bude dvojí. Určíme cílená opatření ke zjednodušení nebo racionalizaci právních 

předpisů, která budeme moci řešit přímo. V případech, kdy analýza vyžaduje více času, provedeme následná 

hodnocení a kontroly účelnosti, abychom odhalili zdvojování, překrývání a neúčinné předpisy. Nejvýznamnější 

návrhy budou každoročně zařazeny do pracovního programu Komise.  

Co se týče nástroje pro koordinaci konkurenceschopnosti, ten bude převádět priority v oblasti 

konkurenceschopnosti celé EU do koordinovaných vnitrostátních politik a zajišťovat veřejné a soukromé 

financování každé strategické priority. Celkovým záměrem tohoto nástroje a Fondu pro konkurenceschopnost 

bude posílit soudržnost mezi investiční kapacitou EU a vnitrostátními politikami. To by zajistilo větší jistotu, 

předvídatelnost a rozsah jednotného trhu. 

Vzhledem k tomu, že ještě nebylo zahájeno zavádění nástroje do praxe, není v současné době možné stanovit jeho 

hlavní součásti. Klíčovými rozměry naší konkurenceschopnosti jsou však jednotný trh a širší podnikatelské 

prostředí, jak zdůrazňuje poslední výroční zpráva o jednotném trhu a konkurenceschopnosti. Jednotný trh má 

potenciál dosáhnout ještě větších úspor z rozsahu, přilákat více přímých zahraničních investic, poskytnout našim 

podnikům lepší podmínky pro rozvoj a vytváření kvalitních pracovních míst a lepší nabídky pro naše spotřebitele 

při zachování vysoké úrovně ochrany. Musíme zajistit, aby byl naplno využit jeho hospodářský a sociální 

potenciál.  

Viz také odpověď na otázku č. 4 týkající se nástroje pro koordinaci konkurenceschopnosti a Fondu pro 

konkurenceschopnost. 
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Otázka Výboru pro ústavní záležitosti 

12. Kdy hodláte zahájit nová jednání o interinstitucionální dohodě o zjednodušení a zdokonalení tvorby právních 

předpisů a které oblasti (nebo části) dohody plánujete revidovat? Jaká opatření považujete za nezbytná k dosažení 

cílů zlepšování právní úpravy při přípravě nových iniciativ, včetně aktů v přenesené pravomoci a prováděcích 

aktů? Jste připraven podpořit rozšíření iniciativy Parlamentu na změny a rušení stávajících právních předpisů? 

Jak hodláte pokračovat v nezbytném dialogu s Parlamentem v rámci ročního a víceletého plánování podle čl. 17 

odst. 1 SEU a ustanovení interinstitucionální dohody o zdokonalení tvorby právních předpisů, pokud jde o víceleté 

plánování, s cílem vypracovat společné závěry všech tří orgánů, které budou pro zákonodárce odrážet skutečnou 

trojstrannou smlouvu? 

 

Viz také odpověď na otázku č. 8. 

Interinstitucionální dohoda o zdokonalení tvorby právních předpisů je důležitým nástrojem pro prohloubení 

spolupráce mezi orgány s cílem účinně plnit politické cíle pro naše občany a podniky a zároveň předcházet 

zbytečné zátěži. Budu-li potvrzen ve funkci komisaře, navrhnu, abychom společně obnovili tuto dohodu a posílili 

tak náš společný závazek ohledně transparentního a na důkazech založeného vytváření politik.  

Na základě cílů v oblasti provádění a zjednodušování, které nastínila předsedkyně von der Leyenová, bude hlavní 

prioritou Komise nalézt pragmatické způsoby, jak zajistit, aby každý orgán prováděl přiměřené posouzení dopadů 

v souvislosti s podstatnými změnami, které k návrhu Komise předkládá. Navrhnu proto, abychom nalezli 

společnou shodu o tom, co se rozumí podstatnými změnami, a abychom lépe určili rozsah jejich posuzování. Chci 

s vámi také spolupracovat na nalezení společné metodiky pro hodnocení dopadů a nákladů. Budu-li potvrzen ve 

funkci komisaře, seznámím Evropský parlament a Radu s prvním souborem myšlenek a návrhů, abych si vyslechl 

vaše reakce a návrhy. 

V roce 2019 se Komise zavázala reagovat na usnesení Parlamentu podle článku 225 SFEU legislativními návrhy 

při plném respektování zásad proporcionality, subsidiarity a zlepšování právní úpravy. V minulém funkčním 

období Komise kladně reagovala na 24 z 25 těchto usnesení. Jediný případ, kdy jsme nereagovali kladně na 

usnesení podle článku 225 – usnesení o plánování pro nepředvídané události víceletého finančního rámce – byl 

způsoben tím, že jsme mezitím dosáhli společného úspěchu v oblasti víceletého finančního rámce a nástroje 

NextGenerationEU.  

Do budoucna je Komise odhodlána dále posilovat spolupráci s Parlamentem v návaznosti na usnesení podle článku 

225 tím, že vyzve komisaře, aby se účastnili strukturovaných dialogů s příslušnými parlamentními výbory s cílem 

stanovit další postup. To se projevuje v pověřovacích dopisech všech kandidátů na komisaře.  

Dialog s Parlamentem bude mít zásadní význam i pro proces ročního a víceletého plánování. Naše společné závěry 

o prioritách pro nadcházející období budou vycházet z politických směrů, které jsou výsledkem intenzivních 

konzultací s Evropským parlamentem. Tyto společné závěry pak budou tvořit pevný základ pro podrobnější 

každoroční společná prohlášení o legislativních prioritách pro nadcházející rok. 

Otázka podvýboru pro daňové záležitosti 

13. Konkurenceschopnost a daňová skladba 

Ve střednědobém až dlouhodobém horizontu bude mít stárnutí obyvatelstva a digitalizace značný dopad na daňové 

systémy. Ve své výroční zprávě o daních za rok 2024 Komise poukazuje na širokou shodu ohledně potřeby znovu 

vyvážit daňovou skladbu a přesunout daňové zatížení z oblasti práce. Jak hodláte postupovat s cílem zajistit, aby 

„náš daňový systém hrál klíčovou úlohu při podpoře dekarbonizace a konkurenceschopnosti Evropy, aby byla 

zajištěna sociální spravedlnost“, jak je uvedeno ve Vašem pověřovacím dopise? Jaké kroky byste navrhl 

podniknout k odstranění daňových překážek pro přeshraniční investice a daňových a regulačních překážek mezi 

členskými státy s cílem zjednodušit náš daňový systém a zvýšit konkurenceschopnost? Předložíte návrhy v oblasti 

kapitálových zisků a zdanění majetku s cílem zajistit sociální spravedlnost? Jaká další daňová opatření by mohla 

být s ohledem na nedávné analýzy institucí, jako je MMF, vypracována s cílem zajistit, aby stanovení cen uhlíku 

nepřiměřeně neovlivňovalo chudší komunity a nezhoršovalo rozdíly mezi bohatými a méně bohatými členskými 

státy?   

Vezmeme-li v úvahu stávající daňovou skladbu v EU-27, představuje zdanění práce v průměru více než 50 % 

celkových daňových příjmů, zatímco daň z přidané hodnoty (DPH) tvoří přibližně 20 % a daň z příjmu 
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právnických osob necelých 10 %. Dlouhodobé strukturální změny, jako jsou demografické změny a digitalizace, 

ovlivňují způsob naší práce, výroby a spotřeby, a proto je nutné, abychom znovu zvážili, jak rozšířit naši daňovou 

skladbu a zajistit, aby naše daňové systémy mohly i nadále přinášet příjmy potřebné k udržení našeho sociálně 

tržního hospodářství. Úprava daňové skladby je důležitá také pro řešení problémů souvisejících se změnou klimatu 

a pro zlepšení konkurenceschopnosti. Například daňová skladba, jenž obstojí v budoucnosti, by měla podporovat 

investice do výzkumu a vývoje, a tím přispět k vyšším investicím do zelených a digitálních řešení. Dále lze zvážit 

přechod od zdanění práce, které obecně brání růstu a zaměstnanosti, ke zdanění činností vytvářejících externality, 

a to i rozšířením stávajících daňových základů – se zaměřením na ekologické zdanění a daně z majetku. Přitom je 

třeba mít na paměti potřebu snižovat nerovnosti a zajistit sociální spravedlnost. 

Důležitým prvkem hospodářského dohledu je sledování daní. Komise poskytuje členským státům doporučení 

týkající se daňových politik v rámci evropského semestru. Budu-li potvrzen ve funkci komisaře, v úzké spolupráci 

s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst bych zajistil, abychom vypracovali cílená doporučení pro 

daňovou politiku, která budou podporovat růst a konkurenceschopnost, spravedlivé rozdělování příjmů a 

prosazovat zelenou transformaci. Tato doporučení budou sloužit jako podklad pro budoucí provádění nového 

rámce správy ekonomických záležitostí, neboť nové střednědobé fiskální strukturální plány by měly obsahovat 

„daňovou skladbu, jenž obstojí v budoucnosti“. To rovněž pomůže snížit daňové překážky přeshraničních investic 

a další daňové a regulační překážky mezi členskými státy. 

Budu také podporovat celosvětové diskuse o dani z majetku na mezinárodních fórech, jako je OECD, skupina G20 

a OSN. Usiloval bych o lepší sledování vývoje a měření rozdílů v bohatství v souvislosti s tvorbou bohatství (toky) 

a udržováním bohatství (statky), jakož i o rovnováhu mezi zdaněním příjmů z práce a zdaněním osobních 

kapitálových příjmů. Komise zahájí studii zkoumající zdanění majetku v EU, která bude sloužit jako podklad pro 

informovanou diskusi.  

Podpořil bych také práci na mnohostranném přístupu k digitálnímu zdanění. EU a její členské státy se aktivně 

podílejí na mezinárodních jednáních o dvoupilířovém řešení problémů v oblasti zdanění vyplývajících z 

digitalizace ekonomiky v rámci inkluzivního rámce OECD/G20 pro erozi základu daně a přesouvání zisku. Takové 

řešení by pomohlo zvýšit konkurenceschopnost EU vytvořením spravedlivějšího a předvídatelnějšího globálního 

daňového systému. První pilíř, který zajišťuje spravedlivé rozdělení zisků do jurisdikcí, v nichž se nacházejí 

zákazníci, by pomohl vyrovnat podmínky pro společnosti se sídlem v EU tím, že by omezil příležitosti k 

přesouvání zisků do jurisdikcí s nízkým zdaněním, a zajistil by tak spravedlivý odvod daní od globálních 

konkurentů.  

Druhý pilíř, zavedený v EU prostřednictvím směrnice o druhém pilíři z prosince 2022, podporuje snižováním 

nepříznivých účinků zdanění vyváženější a konkurenceschopnější podnikatelské prostředí v EU a pomáhá 

omezovat agresivní daňové plánování. Snažil bych se vybízet co nejvíce jurisdikcí na celém světě k provádění 

těchto pravidel nebo k rychlé spolupráci na účinné výměně informací, aby umožnily uplatňování druhého pilíře 

těm, kteří se k němu připojili. 

V neposlední řadě Komise navrhla rámec nazvaný Podnikání v Evropě: rámec pro zdanění příjmů (BEFIT) a 

daňový systém sídla pro malé a střední podniky (HOT) s cílem snížit daňové překážky přeshraničních investic a 

zvýšit konkurenceschopnost. Budu-li ve funkci potvrzen, budu spolupracovat s komisařem pro klima, nulové čisté 

emise a čistý růst, abych navázal na tyto návrhy a zjednodušil podnikatelské prostředí na jednotném trhu.  

V těchto daňových otázkách budu úzce spolupracovat s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst.  

 

 


